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17. kartografický den Olomouc

V	pátek	24.	února	2023	se	na	půdě	Přírodovědecké	fakulty	Univerzity	Palackého	
v	Olomouci	(PřF	UPOL)	odehrál	17.	kartografický	den	Olomouc	(KDO).	Cílem	jed
nodenního	bloku	seminářů,	pořádaného	pravidelně	již	od	roku	2007,	je	informovat	
o	možnostech	využití	map	v	některém	z	oborů	a	současně	propojovat	kartografy	
a	odborníky	na	dané	 téma.	Letošním	 tématem	bylo	zpravodajství.	 Jaké	mapy	
zpravodajci	používají?	Jsou	něčím	odlišné	od	běžných	map?	Kdo	zpravodajcům	

Jak vznikají mapy v televizi. Foto: David Motlíček.
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mapy	připravuje?	Jak	rychle	jim	mapy	dodávají?	Na	tyto	otázky	odpověděla	čtveřice	
pozvaných	hostů.

Po	úvodním	slovu	Víta	Voženílka,	který	stojí	za	akcí	od	jejího	zrodu,	se	za	řečnic
ký	pult	postavil	Miloš	Šenkýř	ze	Syndikátu	novinářů	České	republiky.	Obecenstvu	
nechal	nahlédnout	do	zákulisí,	jak	mapy	pro	tisk	vznikají	a	jak	je	zároveň	novináři	
pro	svou	práci	využívají.	Dopolední	program	pak	ukončil	Vladimír	Piskala	z	Re
dakce	vědy	České	televize,	který	představil	různé	druhy	map	využívaných	v	te
levizním	vysílání,	jejich	specifika	i	důvody,	proč	je	někdy	v	jednoduchosti	krása.

Po	polední	přestávce	s	drobným	občerstvením	na	pódium	zavítal	Jan	Marša	
ze	Sekce	zpravodajského	zabezpečení	Armády	České	republiky.	Z	civilní	sféry	
jsme	se	tak	náhle	přehoupli	do	oblasti	webových	mapových	aplikací	využívaných	
ve	vojenském	zpravodajství.	Čtvrtým	hostem	před	závěrečnou	diskuzí	se	stal	Vla
dimír	Kovařík	z	Univerzity	obrany	v	Brně,	který	představil	specifika	kartografické	
tvorby	na	politickostrategické	úrovni.

Účastníci	mohli	v	kuloárech	zároveň	obdivovat	velký	3D	model	zaniklé	olo
moucké	synagogy	vytištěný	pomocí	3D	tisku	na	zdejším	pracovišti	–	katedře	geo
informatiky	UPOL,	která	akci	spolu	s	Českou	kartografickou	společností	pořádá.	
„Přednášející	letos	přišli	s	poutavými	prezentacemi,	a	pevně	věříme,	že	všech	více	
než	120	diváků	si	program	užilo.	Máme	zatím	jen	skvělé	ohlasy,“	uvádí	Radek	
Barvíř	z	organizačního	týmu	17.	KDO.	„Sotva	jsme	po	akci	uklidili,	už	přemýšlíme	
nad	tématem	18.	kartografického	dne,	který	nás	čeká	zase	za	rok,	tradičně	poslední	
únorový	pátek,“	dodává	Barvíř.

Fotografie	a	videosestřih	z	akce	lze	prohlédnout	zde:	https://dejfix.cz/17KDO

Radek Barvíř

GIS v plánování měst a regionů 2022

Letošní	–	již	šestý	–	ročník	konference	GIS	v	plánování	měst	a	regionů	(GISPLAN),	
se	konal	dne	20.	října	2022	v	prostorách	Masarykova	ústavu	vyšších	studií	Čes
kého	vysokého	učení	technického	v	Praze	(MÚVS	ČVUT).	Společnými	pořadateli	
byly	Česká	asociace	pro	geoinformace	(CAGI)	a	MÚVS	ČVUT.	Sešlo	se	zhruba	
40	účastníků	z	veřejné	správy,	státní	správy	a	odborných	firem.

Krátký	úvod	a	přivítání	účastníků	obstaral	za	programový	výbor	konference	
jeho	předseda	Pavel	Struha.	Následovalo	vystoupení	ředitelky	pořádající	školy	Vla
dimíry	Dvořákové,	která	účastníky	seznámila	se	zaměřením,	studijními	progra
my	a	výhledem	dalšího	rozvoje	MÚVS.	Na	paní	ředitelku	navázal	předseda	CAGI	
	Karel	Janečka	se	stručnou	charakteristikou	asociace,	která	je	profesní	platformou,	
sdružující	subjekty,	působící	v	oblastech	prostorově	orientovaných	informačních	
systémů	a	příslušných	informačních	technologií.	Oba	řečníci	vyslovili	přání	další	

https://eu.zonerama.com/dejfix/Album/9480010
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spolupráce	na	pořádání	konference	GISPLAN	i	v	budoucnu.	Následoval	první	
přednáškový	blok,	nazvaný	Strategie a vize,	moderovaný	vedoucí	Institutu	veřejné	
správy	a	regionálních	studií	MÚVS	Vladimírou	Šilhánkovou.

S	aktuálním	stavem	vývoje	Národního	geoportálu	územního	plánování	vy
stoupila	Kateřina	Vrbová	z	odboru	územního	plánování	MMR	ČR.	 Její	referát	
obsahoval	informace	o	potřebě	standardizace	nástrojů	územního	plánování,	stavu	
digitalizace	územně	plánovacích	dokumentů,	kde	vývoj	postupuje	k	formě	strojově	
čitelných	dat	a	jednotných	výstupů,	a	stavu	harmonogramu	realizace	a	financo
vání.	To	vše	je	podřízeno	cíli	–	efektivně	plánovat	a	koordinovat	rozvoj	území.	
Navazující	vystoupení	Františka	Puršla,	taktéž	z	MMR,	bylo	věnováno	nástrojům	
územní	dimenze,	jejich	struktuře	a	formám	podpory	podle	Strategie	regionálního	
rozvoje	ČR	2021+.	Tématiku	územních	investic	následně	konkretizovala	Hana	
Luxová	ze	Statutárního	města	Hradce	Králové,	která	představila	praktické	pří
klady	podpořených	investičních	akcí	na	území	Hradeckopardubické	aglomerace.	
Dopolední	blok	přednášek	zakončila	firemní	prezentace	strategického	partnera	
CAGI,	firmy	Hexagon.	Vladimír	Špaček	představil	vizi	plánování	podoby	regionu	
pomocí	digitální	reality,	která	zahrnuje	převážně	webovou	platformu	pro	imple
mentaci	různých	řešení	a	modelování	předpokládaného	výsledku.	Prezentace	byla	
doplněna	několika	zajímavými	vizualizacemi	realizovaných	projektů.

Po	přestávce	na	občerstvení	následoval	druhý	přednáškový	blok	s	tematickým	
zaměřením	na	analýzy	a	aplikace.

Vilém	Pechanec	z	katedry	geoinformatiky	Univerzity	Palackého	v	Olomouci	
(UPOL)	referoval	o	možnostech	analýzy	konektivity	zelené	infrastruktury	v	měst
ském	prostředí,	kde	srovnával	čtyři	metody	hodnocení	konektivity	vegetace	a	jejich	
aplikování	v	zájmovém	území	k.	ú.	Liberec.	Výsledky	slouží	mj.	k	výběru	vhodných	
biotopů	pro	dané	území.	Využití	multikriteriálních	analýz	pro	stanovení	priorit	
rozvoje	města	Jihlavy	představil	Jaroslav	Burian	(který	moderoval	celý	blok),	též	
z	katedry	geoinformatiky	UPOL.	V	rámci	svého	vystoupení	představil	nástroj	
	Urban	Planner	pro	multikriteriální	hodnocení	lokalit	s	vysokým	rozvojovým	po
tenciálem.	K	základním	kategoriím	(výroba	a	bydlení)	byla	pro	Jihlavu	doplněna	
další	kritéria	(dostupnost	služeb,	bezpečnost,	stav	komunikací,	vlastnictví	parcel	
a	další).	Výsledky	jsou	použitelné	mj.	pro	zjištění	podrobných	informací	o	rozvo
jovém	potenciálu,	kapacitách,	limitech	rozvojových	ploch	a	následně	pro	kvali
fikovaná	politická	rozhodnutí	a	argumenty	pro	diskuzi	s	veřejností.	3D		aspekty	
územního	 plánování,	 svou	 rozpracovanou	 doktorskou	práci,	 prezentoval	 Jan	
Rucký	z	katedry	geomatiky	Západočeské	univerzity	v	Plzni.	Trendy	v	reálném	
zobrazení	území	jsou	poplatné	potřebě	lepší	perspektivy	a	souvislostí	a	násled
ně	kvalifikovanějšího	rozhodování	při	plánování.	V	prezentaci	byl	představen	
legislativní	rámec	procesu	územního	plánování	a	případná	rekodifikace	územ
ně	plánovací	dokumentace.	Cílem	práce	je	dobrat	se	ke	kvalitním,	dostupným,	
konzistentním	a	homogenním	datům,	standardizovat	výstupy,	určit	legislativní	
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(ne)závaznost	 a	 celkově	posunout	proces	územního	plánování	dále.	 Poslední	
přednáška	v	tomto	odpoledním	bloku	byla	na	téma	aplikace	metody	geodesignu	
v	prostředí	ArcGIS	GeoPlanner	a	představil	ji	doktorand	katedry	geoinformatiky	
UPOL	Oldřich		Bittner.	Po	definování	geodesignového	rámce,	kde	je	krajina	posu
zována	na	základě	prezentačních,	procesních	a	evaluačních	modelů,	následuje	
fáze	intervenční	formou	modelů	změn,	dopadů	změn	a	rozhodovacích	modelů.	
Následovaly	ukázkové	případové	studie	využití	geodesignu	a	projektů	v	ArcGIS	
Planneru	a	ArcGIS	Pro,	jako	dalších	efektivních	nástrojů	územního	plánování.

Po	krátké	přestávce	byl	na	programu	workshop	na	téma	drony	pro	veřejnou	
správu,	moderovaný	Pavlem	Struhou.

„Drak“	Alex	Novotný	z	firmy	DronPro	velmi	zevrubně	představil	komplexní	
workflow	pro	analýzu	stavu	skládky	komunálního	odpadu	v	lokalitě	PrahaMotol	
od	(nejednoznačného)	zadání	po	zpracování	výsledků.	V	rámci	své	dynamické	
prezentace	seznámil	účastníky	s	celou	technologickou	linkou	včetně	použitých	
bezpilotních	prostředků,	SW	pro	plánování	letu	a	vyhodnocení	dat,	a	také	s	nový
mi	trendy	v	bezpilotním	létání	a	nezbytnou	legislativou.	Účastníci	byli	též	částečně	
zapojeni	formou	vtipné	ankety.	Posledním	bodem	programu	byla	prezentace	Pavla	
Struhy	ze	Statutárního	města	Hradce	Králové,	ve	které	nastínil	některé	aspekty	
práce	s	bezpilotním	prostředkem	v	podmínkách	veřejné	správy:	využitelnost	pro	
odbory	magistrátu	města,	ekonomika	provozu,	obslužné	aplikace,	parametry	po
užívaného	dronu.	Následovalo	několik	ukázek	realizovaných	projektů	a	technic
kých	řešení	v	rámci	tříletého	využívání	dronu	na	magistrátu	města.

Konference	skončila	diskuzí	účastníků	a	závěrečným	slovem	předsedy	progra
mového	výboru.

Všechny	prezentace	je	možno	zhlédnout	na	webových	stránkách	konference:	
http://www.cagi.cz/konferencegisplan2022?show=program.

P. Struha, V. Šilhánková

Seminář Venkov 2023

Výzkumné	centrum	Rural	na	Přírodovědecké	fakultě	Univerzity	Karlovy	(PřF	UK)	
uspořádalo	ve	čtvrtek	2.	února	2023	již	15.	ročník	tradičního	semináře	Venkov,	
tentokrát	s	vročením	2023.	Seminář	se	konal	pod	záštitou	PřF	UK	a	ČGS.	Po	úvod
ním	přivítání	děkanem	Přírodovědecké	fakulty	Jiřím	Zimou	předal	prezident	ČGS	
Pavel	Chromý	dlouholetému	aktivnímu	členovi	ČGS	Janu	Müllerovi	čestné	členství	
v	ČGS	a	pak	již	mohl	začít	odborný	program	semináře.	Semináře	se	zúčastnilo	více	
než	100	aktivních	zájemců	o	tématiku	rurálního	rozvoje,	ať	již	z	akademického	
prostředí,	z	prostředí	veřejné	správy	nebo	dalších	odborníků.

http://www.cagi.cz/konference-gisplan-2022?show=program


 KONfERENCE A AKTIVITY GEOGRAfŮ 39

V	úvodním	vystoupení	hlavní	organizátor	semináře	Radim	Perlín	společně	
s	Markem	Komárkem	představili	hlavní	téma	letošního	semináře,	a	to	proble
matiku	malých	sídel	do	100	obyvatel.	Ve	svém	vystoupení	se	soustředili	na	vývoj	
počtu	obyvatel	v	těchto	sídlech	a	na	rozdílné	úrovně	vybavenosti,	které	mohou	
vést	k	postupnému	snižování	kvality	života	v	nejmenších	sídlech.

Náměstek	ministra	MMR	Radim	Sršeň	představil	aktivity,	které	připravuje	
nebo	již	realizovalo	MMR	pro	podporu	venkovských	regionů,	a	to	včetně	těch,	
které	vykazují	dlouhodobě	znaky	hospodářsky	slabých	venkovských	regionů.	
Jedno	z	hlavních	sdělení	ze	strany	MMR	je	trend	postupného	odklonu	od	plošného	
poskytování	dotací	za	stejných	podmínek	v	celém	Česku	k	více	diferencovanému	
přístupu	a	míře	podpory	podle	velikosti	a	polohy	obce.

Jako	třetí	vystoupil	starosta	obce	Peruc	Jan	Vnouček,	který	přestavil	pohled	
starosty	venkovské	obce	s	celkem	osmi	místními	částmi.	Další	témata,	která	při
pravili	Dana	Fialová	a	Jiří	Vágner,	byla	zaměřena	na	rozvoj	rekreace	a	dopady	
nadměrného	a	nerovnoměrného	cestovního	ruchu	na	venkově.	Robert	Bargel	
z	Národního	informačního	a	poradenského	střediska	pro	kulturu	(NIPOS)	se	vě
noval	změnám	ve	struktuře	a	podpoře	lokální	kultury	především	ve	venkovských	
obcích	a	významu	lokální	kultury	pro	stabilitu	a	rozvoj	lokálního	prostředí.	Tomáš	
Havlíček	představil	analytický	pohled	změny	cisterciácké	krajiny	na	příkladu	
krajiny	v	okolí	kláštera	Velehrad	a	upozornil	na	dlouhodobou	stabilitu	kulturní	
krajiny.

V	odpoledním	bloku	proběhla	panelová	diskuze	za	účasti	náměstka	Sršně,	sta
rosty	Vnoučka,	Jana	Binka	ze	společnosti	GaREP	a	Pavla	Chromého	z	výzkumného	
centra	Rural.	V	diskuzi	jsme	se	zaměřili	znovu	na	aspekty	rozvoje	nejmenších	
sídel,	na	bariéry,	které	omezují	nebo	znemožňují	lokální	rozvoj,	a	také	na	potřeby	
a	nástroje	rozvoje	nejmenších	sídel.

Zajímavá	byla	především	výměna	názorů,	kdy	na	jedné	straně	řečníci	zdů
razňovali	význam	podpory	lidských	zdrojů,	nutnost	posilování	lokální	komunity	
a	identity	obyvatel	jako	jednoho	z	faktorů	rozvoje.	Na	druhé	straně	další	panelisté	
oponovali	a	kladli	důraz	na	investiční	podporu	budování	základní	infrastruktury	
jako	podmínky	nebo	předpokladu	rozvoje	venkovského	sídla.	Do	panelové	diskuze	
se	zapojovali	i	další	účastníci,	kteří	také	upozorňovali	na	často	výrazné	limity,	kte
ré	brání	rozvoji	regionu	(nedostatečný	signál	mobilních	dat),	a	nutnost	podpory	
státu	při	zajišťování	základního	standardu	kvality	života.

V	závěru	diskuze	všichni	řečníci	vyjádřili	naději	a	pevné	přesvědčení,	že	v	dlou
hodobém	pohledu	českým	nejmenším	sídlům	nehrozí	zánik	a	že	tato	sídla	mohou	
najít	dobré	rozvojové	trajektorie.

Prezentace	a	vybrané	fotografie	ze	semináře	jsou	dostupné	na:	https://rural.cz.

Radim Perlín

https://rural.cz/
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Válka na Ukrajině – rok poté

Geografové	na	Přírodovědecké	fakultě	Univerzity	Karlovy	organizují	 tradiční	
geografické	pondělky	jako	volné	a	otevřené	diskuze	pro	členy	geografické	obce	
a	i	pro	další	zájemce	na	fakultě.	Výzkumné	centrum	regionální	politiky	REGPOL	
v	pondělí	27.	února	2023	uspořádalo	k	výročí	ruské	invaze	na	Ukrajinu	zajímavou	
diskuzi	s	excelentními	hosty.	Na	pozvání	Libora	Jelena,	vedoucího	týmu	REGPOL,	
na	fakultě	diskutovali	Jana	Matesová,	ekonomka	a	diplomatka,	která	zastupo
vala	Česko	například	ve	Světové	bance	a	dalších	mezinárodních	ekonomických	
institucích,	Vladimír	Votápek,	diplomat	a	politolog,	který	se	věnuje	jednak	jako	
diplomat,	jednak	jako	publicista	problémům	Ruska	a	postsovětského	prostoru.	
Třetím	hostem	v	diskuzi	byl	voják,	Otakar	Foltýn,	odborník	na	vojenské	konflikty,	
který	prošel	řadou	vojenských	střetů	a	nově	nastupuje	do	týmu	Petra	Pavla	jako	
pracovník	Vojenské	kanceláře	prezidenta	republiky.	Tým	panelistů	doplnil	Libor	
Jelen.	Diskuzi	moderoval	Vít	Volný	z	týmu	REGPOL.	Více	než	150	posluchačů	téměř	
zaplnilo	největší	učebnu	na	fakultě	a	vyslechlo	velmi	zajímavou	diskuzi	různých	
pohledů	na	vývoj	bezprecedentního	útoku	Ruska	a	na	schopnost	Ukrajiny	se	vo
jensky,	ale	i	ekonomicky	bránit.

Jana	Matesová	ve	svém	vystoupení	zdůraznila	význam	ekonomických	sankcí	
a	jejich	dlouhodobý	dopad.	Vysvětlila,	proč	se	z	jejího	pohledu	ruská	ekonomika	
nerozpadla	hned	po	uplatnění	sankcí,	ale	jak	zákazy	dovozu	moderních	techno
logií	nebo	naopak	omezení	vývozu	nerostných	surovin	dlouhodobě	proměňují	již	
tak	slabou	ekonomiku	Ruska.	Rusko	se	143	mil.	obyvatel	má	podle	ruských,	tedy	
nedůvěryhodných	výkazů	HDP	1,8	bil.	USD,	zatímco	Itálie	s	59	mil.	obyvateli	má	
HDP	2,1	bil.	USD.	Pokud	navíc	výrazný	podíl	HDP	tvoří	zbrojní	výroba	a	vývoz	
surovin,	není	to	dobrý	předpoklad	modernizace	a	rozvoje	národní	společnosti.

Vladimír	Votápek	na	základě	historického	přehledu	vysvětlil	dlouhodobou	
snahu	Ruska	na	jedné	straně	soutěžit	a	na	druhé	straně	spolupracovat	s	Evro
pou.	Podle	řečníka	je	současná	imperiální	válka	Ruska	přesně	v	duchu	tradice	
ruské	expanze	směrem	do	Evropy	a	je	snahou	vytvářet	nebo	obnovit	velmocenský	
status	v	rámci	globálního	soupeření.	I	při	nemožnosti	a	neexistenci	objektivních	
výzkumů	postojů	obyvatel	 je	však	nutné	stále	předpokládat	relativně	pevnou	
podporu	Putina	ze	strany	ruských	obyvatel.	Zdůrazňovaná	a	posilovaná	odlišnost	
kulturních	i	společenských	vzorců	mezi	západními	zeměmi	a	Ruskem	znemožňuje	
i	v	dlouhodobém	horizontu	proevropskou	orientaci	státu	a	zvyšuje	nepochopení	
v	potenciálním	dialogu	Evropa–Rusko.

Jako	pozitivní	vyzněla	i	zpráva	o	potenciální	ruské	jaderné	hrozbě.	Ruská	armá
da	má	sice	ohromný	jaderný	potenciál,	ale	nosiče	jaderných	zbraní	se	používají	již	
nyní	jako	nosiče	konvenční	munice	a	roznětky	jaderných	bomb	z	80.	let	20.	sto
letí	pravděpodobně	nejsou	a	po	40	letech	nemohou	být	ve	stavu	plného	bojového	
využití.	Ekonomické	sankce	znemožňují	jejich	opravy	nebo	modernizace.	Podle	
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řečníků	v	panelu	jsou	si	představitelé	moci	v	Moskvě	velmi	dobře	vědomi,	že	
jakékoliv	použití	jaderné	zbraně	by	pro	ně	mělo	zcela	fatální	důsledky.

Libor	Jelen	vyvrátil	ruský	narativ	o	historickém	nároku	na	poloostrov	Krym,	ale	
připustil,	že	v	současnosti	je	obyvatelstvo	na	tomto	poloostrově	dominantně	ruské.	
Na	téma	budoucnosti	Ruska	zdůraznil,	že	o	dalších	změnách	se	může	mluvit	až	
po	odchodu	Vladimira	Putina	ze	scény,	přičemž	nevyloučil	ani	potenciální	rozpad	
Ruska.

Otakar	Foltýn	vystupoval	jako	voják.	Ve	svém	velmi	jasném,	zcela	přesném	až	
úsečném	vystoupení	shrnul	dosavadní	vývoj	vojenského	konfliktu,	proměňující	
se	význam	skupin	zbraní	nebo	moderní	techniky	a	upozornil,	že	Rusko	ve	válce	
používá	30−40	let	starou	techniku.	Ve	srovnání	s	moderními	zbraňovými	systé
my	západní	Evropy	a	USA,	které	již	jsou	na	Ukrajině,	je	toto	srovnání	po	ruskou	
armádu	tragické.	Ruská	armáda	podle	Otakara	Foltýna	ztratila	svůj	nimbus	nepo
razitelnosti	a	globální	síly,	a	to	již	nyní	má	a	bude	mít	jak	vojenské,	tak	i	politické	
důsledky.	Na	dotazy	z	pléna	se	O.	Foltýn	pokusil	naznačit	možné	strategické	směry	
dalšího	vývoje	vojenského	konfliktu.	Ukrajina	může	vojenskou	silou	například	
rozdělit	Ruskem	okupované	území,	a	to	výpadem	od	Dněpru	směrem	na	Melitopol	
nebo	Mariupol,	tedy	k	Azovskému	moři.	Takováto	úspěšná	operace	by	zcela	odřízla	
ruské	vojáky	dislokované	na	Krymu.	Kerčský	most	je	a	může	být	kdykoliv	ohrožen.

Zaplněná Velká geologická posluchárna vždy svědčí o atraktivitě tématu a kvalitě pozvaných hostů. 
Foto: Ema Dvořáková.
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Všichni	řečníci	se	krátce	po	ročním	výročí	útoku	na	Ukrajinu	vyslovovali	opa
trně	pozitivně.	Podle	jejich	názoru	je	zcela	zřetelné,	že	Rusko	válku	ve	vojenském	
slova	smyslu	prohrává,	ale	 ještě	více	a	o	to	bolestněji	pro	dlouhodobý	vývoj	 ji	
prohrává	i	ekonomicky	a	politicky.	Proto	je	na	místě	si	klást	otázku	ne	zda	Rusko	
prohraje,	ale	jak	Rusko	prohraje.

Budoucí	politický	vývoj	v	Ruské	federaci	si	ale	netroufnul	odhadnout	ani	jeden	
z	pozvaných	řečníků.

Radim Perlín

Setkání historiků, geografů a historických geografů v Trnavě

K	tradičním	historickogeografickým	akcím	patří	trnavská	konference,	která	se	
25.	října	2022	konala	na	půdě	Filozofické	fakulty	Univerzity	sv.	Cyrila	a	Metoda	
v	Trnavě	již	popáté.	Trnavské	konference	se	tak	zařadily	mezi	pravidelné	akce,	
na	nichž	se	potkávají	Slováci	i	Češi.	A	jak	už	se	stalo	tradicí,	konference	se	promě
nila	v	dílnu	sdílených	zkušeností	vědců	napříč	Slovenskem	a	Českem.

Hlavní	téma	konference	–	Matej Bel a jeho súčasníci: diela, texty a kontexty II –	
odkazovalo	na	tradiční	výzkum	slovenské	historické	geografie.	Zároveň	se	také	
stalo	 odrazovým	můstkem	 pro	 diskuzi	 široké	 škály	 historickogeografických	
otázek	a	přístupů.	Dlouhodobý	projekt	Petera	Chrastiny	a	jeho	týmu	zaměřený	
na	stu	dium	a	interpretaci	Belova	díla	Notitia Hungariae Novae historico-geographica 
ukázal,	jak	lze	tento	komplexní	pramen	využít	při	studiu	různých	ekologických,	
historických	i	geografických	aspektů	krajiny.	Zároveň	byl	v	konferenčním	formátu	
otevřen	prostor	pro	diskuzi	nad	přístupy	ke	studiu	rozmanitých	pramenů,	zejmé
na	těch	z	18.	století,	a	různorodých	otázek,	na	které	je	možné	v	pramenech	hledat	
odpověď.	Takto	byly	představeny	výsledky	studia	minerálních	vod	či	úživnosti	
krajiny	z	hlediska	lovné	zvěře	na	základě	Belova	díla.

Široce	 byla	 zastoupená	 problematika	 metod	 a	 výsledků	 studia	 pramenů	
z	18.	století,	ať	již	uherských	nebo	českých.	Velké	pozornosti	se	tradičně	těšily	
mapové	prameny,	ale	představeno	bylo	i	Belovo	zapojení	do	dobových	intelek
tuálních	sítí,	které	bylo	pro	vzdělance	18.	století	naprosto	zásadní.	Připomenuta	
byla	rovněž	topografická	díla	 jiných	 jeho	současníků,	což	umožňuje	provádět	
komparaci	obdobných	typů	pramenů	z	různých	lokalit.

Neméně	významné	byly	některé	široce	rozkročené	metodologické	příspěvky,	
které	představily	recentní	výzkumy	na	české	i	slovenské	straně	hranice	a	umož
nily	získat	plastický	obraz	o	aktuálních	proměnách	středoevropské	historické	
geografie	a	progresivních	a	inovativních	směrech,	jimiž	se	ubírá.

Kromě	 přednesených	 témat	 je	 pro	 trnavské	 konference	 zásadní	možnost	
vzájemné	diskuze	nejen	o	potřebě,	ale	i	výsledcích	inter	až	transdisciplinární	
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spolupráce	společenských,	přírodních	a	technických	věd,	která	je	pro	historickou	
geografii	klíčová.	Konference	také	poskytuje	prostor	pro	vzájemné	metodologické	
obohacení	slovenských	a	českých	výzkumů	a	je	komunikační	platformou	umož
ňující	vzájemné	setkávání.	I	proto	bývají	trnavské	konference	hojně	navštěvovány	
českými	badateli,	kteří	se	zde	potkávají	nejen	se	slovenskými	kolegy,	ale	i	s	český
mi	z	jiných	tuzemských	pracovišť.

Kromě	badatelů	z	tradičních	historickogeografických	pracovišť,	kterými	jsou	
v	Česku	Historický	ústav	AV	ČR	a	Přírodovědecká	fakulta	Univerzity	Karlovy,	se	
konference	aktivně	zúčastnili	i	zástupci	dalších	institucí,	na	kterých	je	historická	
geografie	pěstována	–	Univerzity	J.	E.	Purkyně	v	Ústí	nad	Labem,	Univerzity	Hra
dec	Králové,	Výzkumného	ústavu	Silva	Taroucy	pro	krajinu	a	okrasné	zahradnictví	
(VÚKOZ)	v	Průhonicích.	Českou	geografickou	společnost	na	konferenci	v	hojném	
počtu	reprezentovali	zástupci	Sekce	historické	geografie	a	environmentálních	
dějin	ČGS,	kteří	ve	svých	vystoupeních	prezentovali	a	slovenské	kolegy	seznámili	
převážně	s	výstupy	několika	projektů	programu	na	podporu	národní	a	kulturní	
identity	(NAKI),	podpořených	MK	ČR.

Velké	poděkování	patří	hlavnímu	a	neúnavnému	organizátorovi,	Peteru	Chras
tinovi,	bez	jehož	úsilí	by	k	ničemu	výše	popsanému	nemohlo	dojít.	Vzhledem	
k	tomu,	že	byl	loňský	ročník	již	pátým	v	pořadí	a	konferenci	se	podařilo	překo
nat	i	vzájemnému	setkávání	nepřející	koronavirovou	krizi,	lze	konstatovat,	že	
trnavské	konference	mají	pevné	místo	na	mapě	i	v	diářích	slovenských	a	českých	
historických	geografů.

Markéta Šantrůčková, Jan D. Bláha, Zdeněk Kučera, Pavel Chromý

Hlavní organizátor trnavské historickogeografické konference, P. Chrastina, s českými účastníky. 
Foto: archiv Výzkumného centra historické geografie.
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Padesát let geografických přednášek v Lovosicích

Je	jen	stěží	uvěřitelné,	že	již	padesát	let	se	v	Lovosicích	konají	pravidelné	geogra
fické	přednášky.	Od	roku	1973	do	roku	2021	je	po	celou	dobu	organizoval	jediný	
vedoucí	–	Jaroslav	Líska.	Původně	založil	v	roce	1970	v	Libochovicích,	kde	tehdy	
učil,	zeměpisný	kroužek.	Od	roku	1973	se	Zeměpisný	klub	přesunul	do	Lovosic	
a	geografické	přednášky	začaly	být	organizovány	v	přednáškovém	sále	Lovoše.	
Přednášky	navštěvují	posluchači	z	Litoměřic	a	jejich	okolí,	někdy	dojíždějí	ná
vštěvníci	i	z	Ústí	nad	Labem,	a	dokonce	i	z	Prahy.	Lze	konstatovat,	že	dobou	trvání	
a	s	jedním	hlavním	organizátorem	se	jedná	o	jedinečnou	akci	v	celém	Česku.	Pozo
ruhodné	je,	že	za	celých	50	let	se	ani	jedna	přednáška	nevynechala.	Od	roku	2017	
se	přednášky	konají	v	sále	lovosické	knihovny.

V	průběhu	padesáti	let	se	před	posluchači	objevila	celá	plejáda	geografů,	cesto
vatelů,	horolezců,	novinářů,	herců	či	sportovců	a	politiků.	Ti	všichni	nad	diapo
zitivy	popularizovali	geografii	a	vyprávěli	posluchačům	o	navštívených	zemích.	
Jen	namátkou	z	historie	uveďme,	že	na	100.	besedě	se	představil	František	Nepil,	
na	200.	akci	přednášel	tehdejší	premiér	Petr	Pithart,	třístá	přednáška	Erazima	
Koháka	byla	věnována	životu	potomků	prvních	osídlenců	Ameriky	v	Nové	Anglii.	
Na	čtyřsté	přednášce	se	poprvé	představila	žena,	jachtařka	Karin	Pavlosková,	která	
na	jachtě	objela	svět.	Pětistá	přednáška	se	konala	v	listopadu	2015	a	besedoval	na	
ní	Hynek	Kmoníček,	ředitel	zahraničního	odboru	Kanceláře	prezidenta	republiky.

Jak	bylo	uvedeno	výše,	hlavním	organizátorem	zeměpisných	přednášek	 je	
Jaroslav	Líska,	který	vystudoval	odbornou	geografii	na	Přírodovědecké	fakultě	
Univerzity	Karlovy,	později	na	stejném	místě	absolvoval	i	rigorózní	řízení.	Jaroslav	
Líska	učil	v	Lovosicích	také	na	gymnáziu,	v	Liberci	na	Technické	univerzitě,	v	Pra
ze	na	Obchodní	akademii,	přednášel	na	Vysoké	škole	obchodní	v	Praze,	věnuje	se	
publikační	i	vlastní	přednáškové	činnosti.	Angažuje	se	i	jako	publicista	v	rozhlase	
a	novinách.	Navštěvuje	pravidelně	festivaly	cestovatelů	i	cykloturistů	a	pečuje	
o	to,	aby	geografické	přednášky	byly	pestré	a	přednášející	na	vysoké	odborné	
úrovni.	V	úspěšné	práci	chce	Zeměpisný	klub	pokračovat	i	nadále.	Věřme,	že	se	
tato	záslužná	a	u	posluchačů	oblíbená	akce	bude	i	nadále	dařit	a	že	i	šestá	stovka	
přednášek	bude	pro	návštěvníky	v	Lovosicích	přitažlivá.

Miroslav Šobr

Literatura:
HOZMANOVÁ,	E.	(2022):	To	nejlepší	z	Jižní	Ameriky	očima	Jaroslava	Lísky.	Lovosický	dnešek,	
12,	11,	17.
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